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ASO YÖNETİM KURULU BAŞKANI NURETTİN ÖZDEBİR’İN EYLÜL AYI MECLİS TOPLANTISINDA YAP-
TIĞI KONUŞMA METNİ (26.09.2007)
 
 SAYIN BAKANIM, SAYIN BAŞKAN, 

 ASO MECLİSİNİN DEĞERLİ ÜYELERİ, BASINIMIZIN DEĞERLİ TEMSİLCİLERİ, HEPİNİZİ ŞAHSIM 
VE YÖNETİM KURULU ADINA SAYGIYLA SELAMLIYORUM. 

 ÖNCELİKLE SAYIN BAKANIMIZI ODA MECLİSİMİZDE GÖRMEKTEN DUYDUĞUM MUTLULUĞU 
İFADE ETMELİYİM.  

 SAYIN BAKANIM, HOŞGELDİNİZ, ŞEREF VERDİNİZ. BUGÜN KONUŞMAMDA DİLE GETİRECE-
ĞİM SORUNLARI ÇOK   İYİ BİLİYORSUNUZ. ÇÜNKÜ BU SORUNLARI BU KÜRSÜDEN YAPMIŞ OL-
DUĞUNUZ KONUŞMALARDA SIK SIK DİLE GETİRİRDİNİZ. ANCAK, BUGÜN DURUM FARKLI. ŞİMDİ 
SORUNLARIMIZI BİZİM İÇİMİZDEN ÇIKMIŞ, SORUNLARIMIZI BİZZAT YAŞAMIŞ VE ÇÖZÜMLERİ İÇİN 
PROJELER ÜRETMİŞ BİR BAKANA İLETİYORUZ. BU SORUNLARIN ÇÖZÜMÜ İÇİN HER TÜRLÜ ÇABAYI 
GÖSTERECEĞİNİZE İNANIYORUZ. 

 SAYIN BAKANIM,

 BU SALONDA YAPMIŞ OLDUĞUNUZ KONUŞMALARDA SIK SIK BİR DEYİM KULLANIRDINIZ. 
DEREYE SU GELENE KADAR KURBAĞANIN GÖZÜ PATLAYACAK DİYE. BU DEYİM, ŞU ANDA İÇİNDE 
BULUNDUĞUMUZ DURUMA  YİNE ÇOK UYGUN DÜŞÜYOR. TÜRKİYE, CUMHURBAŞKANLIĞI SEÇİMİ-
NİN BERABERİNDE GETİRDİĞİ TARTIŞMALARLA ÇOK ZAMAN KAYBETMİŞ, EKONOMİ GERİ PLANA 
İTİLMİŞTİR.

 BİZ SEÇİMLERDEN SONRA YAPTIĞIMIZ AÇIKLAMALARDA ARTIK EKONOMİNİN GÜNDEMİN 
BAŞINA GELMESİ GEREKTİĞİNİ İFADE ETMİŞTİK. ÖNÜMÜZDEKİ GÜNLERDE MECLİS ÇALIŞMALA-
RINA BAŞLAYACAK. ARTIK EKONOMİYİ GÜNDEMİN İLK SIRASINA GETİRMENİN ZAMANI GELMİŞTİR 
HATTA GEÇMİŞTİR. DAHA FAZLA ZAMAN KAYBETMEDEN EKONOMİNİN ACİL ÇÖZÜM BEKLEYEN SO-
RUNLARINA EĞİLMEK VE GEREKLİ YASAL DÜZENLEMELERİ HIZLA GERÇEKLEŞTİRMEK ZORUNDA-
YIZ. ÖNCELİKLE SOSYAL GÜVENLİK REFORMU VE VERGİ REFORMU KONUSUNDAKİ ÇALIŞMALARA 
HIZ VERİLMELİDİR. AYRICA İSTİHDAMIN ÜZERİNDEKİ YÜKLERİ AZALTMAK İÇİN ZORUNLU İSTİHDAM 
UYGULAMASINA SON VERİLMELİDİR. HÜKÜMET PROGRAMINDA, 2008 YILI BAŞINDAN İTİBAREN İŞ-
VERENLERİN SOSYAL GÜVENLİK PRİMİ PAYINDA 5 PUANLIK BİR İNDİRİME GİDİLECEĞİNİ VE BU 
İNDİRİMLERE KADEMELİ OLARAK DEVAM EDİLECEĞİNİ TAAHÜT ETMİŞTİR. BU İNDİRİMİ MEMNUNİ-
YETLE KARŞILIYOR VE HÜKÜMETE TEŞEKKÜR EDİYORUZ.  

 ANCAK, HEPİMİZİN BİLDİĞİ GİBİ İSTİHDAMIN ÜZERİNDEKİ YÜKLERİN AĞIRLIĞI DİKKATE ALI-
NIRSA  BAŞKA TEDBİRLERE DE GEREK VARDIR. BUNLARIN BAŞINDA ZORUNLU İSTİHDAM UYGU-
LAMASI VE KIDEM TAZMİNATI KONUSUDUR. HÜKÜMET PROGRAMINDA İSTİHDAM EDİLEN ÖZÜR-
LÜLERİN SİGORTA PRİMİNİN DEVLETÇE KARŞILANACAĞI İFADE EDİLMEKTEDİR. BU, ZORUNLU 
İSTİHDAMDAN DESTEKLİ İSTİHDAMA GEÇİŞİN İLK ADIMIDIR VE BUNU DA MEMNUNİYETLE KARŞILI-
YORUZ.

 ŞİMDİ SIRADA DİĞER ZORUNLU İSTİHDAM KONULARI VARDIR. SİZİN DE ÇOK İYİ BİLDİĞİNİZ 
TERÖR MAĞDURU VE ESKİ HÜKÜMLÜ İSTİHDAM ETME ZORUNLULUĞU,

 BELLİ BÜYÜKLÜĞE ULAŞMIŞ İŞLETMELERE GETİRİLEN  SAĞLIK MEMURU, HEMŞİRE, MÜ-
HENDİS, AVUKAT, MALİ MÜŞAVİR İSTİHDAM ETME ZORUNLULUĞU. HÜKÜMETTEN BU KONULARDA 
DA CESUR ADIMLAR ATMASINI BEKLİYORUZ.

 DEĞERLİ MECLİS ÜYELERİ, 

MERKEZ BANKASI, KENDİSİNDEN BEKLENMEDİK BİR BİÇİMDE FAİZLERİ 0,25 PUAN İNDİRDİ. ÖNCE-
LİKLE BU İNDİRİMİN YETERSİZ OLDUĞUNU BELİRTMELİYİM. AYRICA AMERİKAN MERKEZ BANKASI 



FAİZLERİ 0,50 PUAN İNDİRİNCE BİZİM FAİZLERLE ARADAKİ FARK 0,25 PUAN ARTMIŞ OLDU. BİR BA-
KIMA MERKEZ BANKASI FAİZLERİ 0,25 PUAN ARTIRMIŞ GİBİ OLDU. BUNUN SONUCUNDA YTL’DEKİ 
DEĞERLENME DE HIZ KAZANDI. DEĞERLİ YTL BİR YANDAN İTHALATI UCUZLATARAK İÇ PAZARDA 
REKABET ŞARTLARINI AĞIRLAŞTIRIYOR, DİĞER YANDAN İHRACATTA KR MARJLARINI DARALTIYOR. 
NİHAİ MAL ÜRETEN SEKTÖRLER REKABET GÜCÜNÜ KORUMAK İÇİN İTHAL ARA MALLARINA YÖNE-
LİYOR, BU DA ARA MALI ÜRETEN FİRMALARI KAPANMA NOKTASINA SÜRÜKLÜYOR. KAYNAKLARIMIZ 
ETKİN BİR BİÇİMDE KULLANILMASINI ENGELLEYEN, SANAYİMİZİN KANINI EMEN BU YÜKSEK REEL 
FAİZ BELASINDAN MUTLAKA KURTULMAMIZ GEREKMEKTEDİR. 

 SAYIN BAKANIM,  

 SİZ FAİZLER DÜŞMELİDİR DEYİNCE BASIN BUNU HAKSIZ BİR BİÇİMDE MERKEZ BANKASI 
ÜZERİNE SİYASİ BASKI OLARAK YORUMLADI. OYSA SİZ ASO BAŞKANI OLARAK YILLARDIR BUNU 
DİLE GETİRİRDİNİZ. ŞİMDİ DE BİZ BU TALEBİ DİLE GETİRİYORUZ. TÜRKİYE EKONOMİSİ VE SANAYİİ 
BU YÜKSEK REEL FAİZLERİ ARTIK TAŞIMAMALIDIR. ÇÜNKÜ HİÇBİR MAKROEKONOMİK GÖSTERGE 
BU ÖLÇÜDE YÜKSEK REEL FAİZİ HAKLI GÖSTERMİYOR. SİYASİ RİSKLERİ DE ARTIK ISITIP ISITIP 
ÖNE SÜRMEYELİM. TÜRKİYE’DE DEMOKRASİ İŞLEMEKTEDİR. 

 DEMOKRASİLERDE SİYASİ TARTIŞMALARIN OLMASI DOĞALDIR. BAZEN BİR ARZU ETMESEK 
DE BU TARTIŞMALARIN DOZU AŞIRIYA GİDEBİLİYOR. ANCAK BU AŞIRILIKLARI MAAZERET GÖSTE-
RİP TÜRKİYE’Yİ YÜKSEK REEL FAİZ ÖDEMEYE MAHKUM ETMEK TÜRK EKONOMİSİNE YAPILACAK 
EN BÜYÜK HAKSIZLIKTIR. EKONOMİ BEŞ YILDIR YÜKSEK HIZLARLA BÜYÜYOR, İHRACATIMIZ YÜZ 
MİLYAR DOLARI AŞTI. YABANCI DOĞRUDAN YATIRIMLARDA HIZLI BİR ARTIŞ VAR. ENFLASYON DÜ-
ŞÜYOR, MALİ DİSİPLİNDE SON AYLARDA BİR GEVŞEME OLDUYSA DA BUNUN TELAFİ EDİLECEĞİ-
Nİ DÜŞÜNÜYORUZ. TÜM BUNLARA BAKTIĞIMIZDA “SİYASİ RİSK NEDENİYLE TÜRKİYE BU YÜKSEK 
REEL FAİZİ ÖDÜYOR” GÖRÜŞÜ ARTIK İNANDIRCILIĞINI KAYBETMİŞTİR. BU NEDENLE MERKEZ BAN-
KASI, TÜRK EKONOMİSİNE GÜVENMELİ VE ELİNE GEÇEN FIRSATLARI DEĞERLENDİREREK FAİZ 
İNDİRİMLERİNE CESARETLE DEVAM ETMELİDİR.

 DEĞERLİ MECLİS ÜYELERİ, 
 
 SANAYİ VE TİCARET BAKANIMIZIN ARAMIZDA BULUNMASINI FIRSAT BİLEREK KOBİ’LERİ YA-
KINDAN İLGİLENDİREN BİR KONUDA DA GÖRÜŞLERİMİ İFADE ETMEK İSTİYORUM. İÇİNDE BULUN-
DUĞUMUZ KÜRESEL REKABET KOŞULLARINDAN TÜM KOBİ’LERİMİZ ŞU YA DA BU BİÇİMDE ETKİ-
LENMEKTEDİR. BU NEDENLE KOBİ’LERİN REKABET GÜCÜNÜ ARTIRMAK İÇİN YENİ MEKANİZMALAR 
OLUŞTURMALI MEVCUT MEKANİZMALARI DA DAHA ETKİN ÇALIŞTIRMANIN YOLLARINI BULMALIYIZ. 
KOBİ’LERİN ÖLÇEK EKONOMİLERİNDEN YARARLANMALARINI SAĞLAYACAK, TEKNOLOJİK GELİŞ-
MELERİNİ DESTEKLEYECEK KÜMELENME ÇALIŞMALARININ HÜKÜMET PROGRAMINDA YER ALMA-
SI SEVİNDİRİCİDİR. SAYIN BAKANIM, BİLDİĞİNİZ GİBİ ANKARA SANAYİ ODASI OLARAK, BU YILIN 
BAŞINDA ODTÜ-KOSGEB VE TÜBİTAK İLE BİRLİKTE MAKİNA VE MOBİLYA SEKTÖRÜNDE KÜMELEN-
ME ÇALIŞMALARINI BAŞLATMIŞTIK. BU İKİ SEKTÖRDEKİ ASO ÜYELERİNİN TARAMA ÇALIŞMALARI 
SONUÇLANDI.EN KISA ZAMANDA BAZI KÜMELENMELERİN HAYATA GEÇİRİLECEĞİNİ UMUYORUZ.
 
 SAYIN BAKANIM, 

 KOSGEB, ÇEŞİTLİ NEDENLERDEN KENDİSİNDEN BEKLENENLERİ BAŞARAMAMIŞTIR. KOS-
GEB’İN SAĞLADIĞI TEŞVİKLERİ KÜÇÜMSEMİYORUZ ANCAK KOSGEB BUNUN DA ÖTESİNE GİDE-
BİLMELİ, KOBİ’LERE ONLARDAKİ KURUMSALLAŞMAYI HIZLANDIRACAK, YÖNETİM VE İHRACAT GİBİ 
KONULARDA DOĞRUDAN BİLGİ VE TECRÜBE AKTARIMINI SAĞLAYACAK MEKANİZMALARI OLUŞ-
TURMALI, KOBİ’LERE BALIK VERMEK YERİNE BALIK TUTMALARINA YARDIMCI OLACAK DESTEKLERİ 
SAĞLAMAYA ODAKLANMALIDIR. SAYIN BAKANIMIZIN BU KONUYA HIZLA EĞİLECEĞİ VE KOSGEB’İ 
DAHA ETKİN BİR KURUM HALİNE GETİRECEĞİ KONUSUNDA HİÇBİR ŞÜPHEMİZ YOKTUR. 

 AYRICA, SİZİN GÖSTERMİŞ OLDUĞUNUZ ÇABALAR SONUCU HAYATA GEÇEN ANADOLU YAK-
LAŞIMI, NE YAZIK Kİ BANKALARIN YAKLAŞIMI NEDENİYLE UYGULAMADA BAŞARILI OLAMAMIŞTIR. 
AĞUSTOS AYI SONU İTİBARİYLE ANADOLU YAKLAŞIMINDAN YARARLANAN KOBİ SAYISI 52’DE, YENİ-
DEN YAPILANDIRILAN BORÇ TUTARI DA 13,5 MİLYON YTL’DE KALMIŞTIR. OYSA BANKACILIK KESİMİ 
KONUYA DAHA YAPICI BİR BİÇİMDE YAKLAŞSA DURUM FARKLI OLABİLİRDİ. ANCAK BU KONUDA HL 



BİR ŞEYLER YAPILABİLİR. ÇÜNKÜ ÜRETİMİ ARTIRMAK, YATIRIMI ARTIRMAK EN ÖNEMLİSİ İSTİHDA-
MI ARTIRMAK İÇİN BANKACILIK KESİMİ İLE SANAYİMİZ ARASINDA YAPICI BİR İŞBİRLİĞİNİ MUTLAKA 
SAĞLAMAK  ZORUNDAYIZ.

 BİZCE ANADOLU YAKLAŞIMI BU YAPICI İŞBİRLİĞİNİN SERGİLENECEĞİ ÖNEMLİ BİR İMKAN 
SUNUYOR. BU KONUDA BANKALARIN DAHA ESNEK BİR YAKLAŞIM BENİMSEMELERİ GEREKİR. AY-
RICA BANKALARIN AR-GE BÖLÜMLERİNE, KOBİ’LERİN İHTİYAÇLARINA GÖRE FARKLILAŞTIRILMIŞ 
YENİ KREDİ ENSTRÜMANLARI ÜRETMEK KONUSUNDA BÜYÜK GÖREVLER DÜŞMEKTEDİR.

 SAYIN BAKANIM,

 BİLDİĞİNİZ GİBİ 2009 YILINDA ÇEVRE KANUNU TÜM YAPTIRIMLARIYLA BİRLİKTE UYGULAN-
MAYA BAŞLAYACAKTIR. ANCAK ÇOĞU KOBİ, MEVCUT MALİ YAPILARIYLA YAPILARIYLA BU UYUM 
MALİYETLERİNİ KARŞILAYACAK  DURUMDA DEĞİLDİR.

 AYRICA OSB’LER DIŞINDA DAĞINIK ALANA YAYILMIŞ KOBİ’LERİN VARLIĞI DA ÇEVRE UYUM 
MALİYETLERİNİN ARTMASINA VE KAYNAK İSRAFINA YOL AÇMAKTADIR. BU NEDENLE BUNDAN SON-
RA OSB’LER DIŞINDA YATIRIMLARA İZİN VERİLMEMELİ VE OSB’LER DIŞINDAKİ FABRİKALARIN DA 
OSB’LERE TAŞINMASI İÇİN UYGUN DESTEKLER SAĞLANMALIDIR.

 DEĞERLİ MECLİS ÜYELERİ,

 BİR SÜREDİR TÜRKİYE’NİN GÜNDEMİNİ ANAYASA DEĞİŞİKLİĞİ TARTIŞMALARI İŞGAL EDİYOR. 
BİZ DE BU TARTIŞMALARI MEDYA VASITASIYLA İZLEMEYE ÇALIŞIYORUZ. BİZ ANAYASADA GERÇEK-
LEŞTİRİLECEK DEĞİŞKİLİKLERİN TOPLUMUN TÜM KESİMLERİNİ KAPSAYAN BİR BİÇİMDE VE EN 
GENİŞ UZLAŞMAYLA GERÇEKLEŞTİRİLMESİ GEREKTİĞİNİ DÜŞÜNÜYOR VE BU ÖNEMLİ KONUNUN 
YENİ SİYASİ GERGİNLİKLERE YOL AÇMADAN SONUÇLANDIRILMASINI DİLİYORUZ. AKSİ TAKDİRDE 
EKONOMİ YİNE GERİ PLANA DÜŞECEK VE YİNE ZAMAN KAYBEDECEĞİZ. KONUŞMAMIN BAŞINDA 
DA BELİRTTİĞİM GİBİ DAHA FAZLA ZAMAN KAYBETMEYE TAHAMMÜLÜMÜZ KALMAMIŞTIR.

 DEĞERLİ MECLİS ÜYELERİ 

 SON OLARAK KÜRESEL EKONOMİDEKİ GELİŞMELERE DE DEĞİNMEK İSTİYORUM. KÜRESEL 
EKONOMİDEKİ BELİRSİZLİK DEVAM ETMEKTEDİR. AMERİKADA MORTGAGE PİYASASINDA BAŞLA-
YIP DAHA SONRA TÜM FİNANSAL PİYASALARA YAYILMA EĞİLİMİ GÖSTEREN KRİZ DÜNYA EKONO-
MİSİNDE YAVAŞLAMA ENDİŞELERİNİ ARTIRMIŞTIR. GEÇEN AY YAPTIĞIM KONUŞMADA KONUNUN 
UZMANLARININ YAŞANAN KRİZİN BİR LİKİDİTE KRİZİ Mİ YOKSA BİR KREDİ KRİZİ Mİ OLDUĞU KONU-
SUNDA GÖRÜŞ AYRILIĞI İÇİNDE OLDUKLARINI BELİRTMİŞTİM. ARTIK BU KONUDA HİÇ BİR TERED-
DÜT KALMAMIŞTIR. YAŞANAN BİR KREDİ KRİZİ, YANİ BİR BORÇ KRİZİDİR. BU BORÇ KRİZİNİN AME-
RİKAN EKONOMİSİNDE SERT BİR YAVAŞLAMAYA YOL AÇIP AÇMAYACAĞI HENÜZ BELLİ DEĞİLDİR. 
IMF’NİN KÜRESEL FİNANSAL İSTİKRAR RAPORU, DÜNYA EKONOMİSİNİN BÜYÜME HIZININ YAVAŞ-
LAYABİLECEĞİNİ İFADE ETMEKTEDİR. AMERİKAN EKONOMİSİNDE RESESYON ENDİŞESİ GİDEREK 
ARTMAKTADIR. AMERİKAN MERKEZ BANKASININ FAİZLERİ 0,5 PUAN İNDİRMESİNDE BU ENDİŞENİN 
ÖNEMLİ BİR KATKISI OLMUŞTUR.

 AMERİKAN EKONOMİSİNDE MEYDANA GELECEK CİDDİ BİR YAVAŞLAMANIN DÜNYA EKO-
NOMİSİNİ VE BİZİ DE OLUMSUZ ETKİLEYECEĞİ AÇIKTIR. FİNANSAL PİYASALARDA YAŞANAN ÇAL-
KANTININ TÜRKİYE ÜZERİNDEKİ ETKİSİ SINIRLI KALMIŞTIR. BUNDA GERÇEKLEŞTİRİLEN YAPISAL 
REFORMLARIN ÖNEMLİ BİR ETKİSİ OLMUŞTUR. ANCAK, BU BİZİ REHAVETE SÜRÜKLEMEMELİDİR. 
FİNANSAL PİYASALARDAKİ SORUN HENÜZ ÇÖZÜLMEMİŞTİR. ÖNÜMÜZDEKİ DÖNEMDE DE AĞUS-
TOS AYINDA YAŞADIĞIMIZA BENZER ÇALKANTILARIN YAŞANMA OLASILIĞI YÜKSEKTİR. DÜN-
YA EKONOMİSİNDE ORTAYA ÇIKABİLECEK OLUMSUZLUKLARDAN BİZİM DE ETKİLENMEMİZ ÇOK 
DOĞALDIR. TÜRKİYE, HALA YÜKSEK BİR KAMU BORÇ STOKUNU ÇEVİRMEK ZORUNDA OLAN VE 
ÖNEMLİ MİKTARLARDA CARİ İŞLEMLER AÇIĞI VEREN BİR ÜLKEDİR. KÜRESEL EKONOMİDEKİ Lİ-
KİDİTE BOLLUĞU BİZİM BORÇLARI ÇEVİRMEMİZİ VE YÜKSEK CARİ İŞLEMLER AÇIĞI VERMEMİZİ 
KOLAYLAŞTIRMIŞTI. ANCAK DÜNYA EKONOMİSİNDEKİ ŞARTLAR DEĞİŞMEKTEDİR. HERKES DÜN-
YA EKONOMİSİNDE UCUZ PARA DÖNEMİNİN BİTTİĞİNİ SÖYLEMEKTEDİR. EKONOMİ YÖNETİMİNİN 
DÜNYA EKONOMİSİNDEKİ BU GELİŞMELERİ YAKINDAN İZLEYİP GEREKLİ TEDBİRLERİ ALACAĞINI 



UMUYORUZ.

 SANAYİCİ VE İŞADAMI OLARAK BİZLERİN DE KÜRESEL EKONOMİDEN KAYNAKLANABİLECEK 
RİSKLERE KARŞI DAHA DİKKATLİ OLMAMIZ GEREKİYOR.

 HEPİNİZİ SAYGI VE SEVGİYLE SELAMLIYOR,

 SAYIN BAKANIMIZA ÜSTLENDİĞİ ZORLU GÖREVİNDE BAŞARILAR DİLİYORUM.
 
 

Nurettin Özdebir
Ankara Sanayi Odası

Yönetim Kurulu Başkanı


